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 تولید ورق رنگی »براقیت بالا« 
در فولاد مبارکه

برای اولین بار در کشــور کارکنان توانمند 
شــرکت فولاد مبارکه با همکاری شرکتهای 
تولیدکننده لوازم خانگی داخلی موفق شدند 
ورق رنگی High Gloss مورداســتفاده در 
مصنوعات خانگی ازجمله یخچال، ماشــین 
لباسشــویی و... را با بالاتریــن کیفیت تولید 

کنند.
ســید مهدی نقوی مدیر ناحیه نورد سرد 
فولاد مبارکه ضمن تأیید این خبر درخصوص 
مزایــای اســتفاده از این نــوع ورق ها گفت: 
ســرعت تولید بالا، حذف مرحله رنگ کاری 
در خط تولید لوازم خانگــی، افزایش کیفیت 
ســطحی، حذف آلاینده های گازی و بالطبع 
بهبود فرایند زیســت محیطی و نهایتاً کاهش 
قیمت تمــام شــده محصــول، از مهمترین 
مزایای استفاده از ورق های گالوانیزه پیشرنگ 
)PPGI( در صنعت لوازم خانگی اســت؛ به 
نحوی که اکثـــــر تولیدکننـــــدگان لوازم 
خـــــانگی تمایل دارنــــد از ورقهــــای 
پیشــرنگ در تولید محصولات خود استفاده 

کنند.
علیرضا گندمکار رئیــس واحد گالوانیزه و 
رنگی در تشــریح چگونگی اجرای این پروژه 
گفت: پــروژه تولید آزمایشــی این محصول، 
به صورت پروژه مشــترک بین شرکت فولاد 
مبارکه و تولیدکنندگان لــوازم خانگی انجام 
شد و از آنجاکه ورق تولیدی باید ویژگی های 
منحصربه فردی داشته باشد، در گام نخست، 
ذوبی با کیفیــت DQ )فولاد نــرم( به پروژه 
تخصیص داده شــد تا انعطاف پذیری لازم را 
حین فرم پذیــری در کارخانه لــوازم خانگی 
داشته باشــد. به موازات این اقدام، مقدمات 
تأمین متریال اعمالی روی ورق ازجمله رنگ 
مخصوص متشــکل از رنگ تاپ، پرایمر و بک 
فراهم شــد. در ادامه با توجه به اینکه ورقهای 
رنگی بسیار حساسند و ممکن است در حین 
حمل ونقل و رول فورمینگ آســیب ببینند و 
رنگ آنها دچار خش و خراش شود، لازم است 
روی آنها فیلم محافظ اعمال شــود؛ بنابراین 
تأمین کننده این ماده نیز از طریق واحد خرید 

شناسایی و فیلم محافظ تهیه شد.

وی اظهــار کــرد: پارامترهــای فرایندی 
متناســب با تولید این محصــول، با همکاری 
گروه فنی تولید ناحیه نورد سرد و کارشناسان 
خط ورق رنگی به دقت تعریف و محموله ای در 
خط ورق رنگی با ویژگی های یادشــده تولید 
و در تاریخ دوم آبان ماه نــود هفت به کارخانه 
نیکسان صنعت ارسال شــد. در تاریخ ششم 
آبــان ۹۷ در حضور نمایندگان فنی شــرکت 
فــولاد مبارکه و شــرکت نیکســان، یکی از 
کلافها در خط برش آن شرکت به صورت ورق 
درآمد و در بخش فورمینگ شــکل داده شد 
و بدنه جانبی یخچال بــا آن تولید گردید که 
خوشبختانه شــکل پذیری، انعطاف پذیری 
رنگ و خش ناپذیری رنگ ورق مطلوب اعلام 
شد و مورد تأیید شرکت نیکسان صنعت قرار 

گرفت.
گندمکار با بیان اینکه در ســفارش اول به 
میزان ۲۰ تن از این نمونــه ورق های رنگی به 
صورت آزمایشی در کارخانه نیکسان استفاده 
شده و با بازخورد مثبت مشــتری مواجه شده 
اســت گفت: در ادامه کار نیز مقرر شد به میزان 
۵۰۰ تن دیگر از محصول فــوق برای تکمیل 
بازخورد، تولید و روانه بازار شود. وی خاطرنشان 
کرد: بــا توجه بــه اهمیت مباحــث ایمنی و 
بهداشتی در کاربرد لوازم خانـــگی، با شناسایی 
و کمک تأمین کنندگان توانمند، برای اولین بار، 
مواد بدون کروم به جای کروم شش ظرفیتی، در 
تولید سفارش های آزمایشی آن شرکت به کار 
گرفته شد که این مورد نیز از دیگر مزایای انجام 
این پروژه اســت. رئیس واحد گالوانیزه و رنگی 
در بخش پایانی سخنان خود اظهار داشت: در 
تولید آزمایشی این محصول که برای اولین بار 
در داخل کشور صورت گرفت، شرکت نیکسان، 
گروه فنی تولید ناحیه نورد ســرد، واحدهای 
گالوانیزه و ورق رنگی، آزمایشگاه ها، متالورژی و 
فرایندهای تولید، خرید، فروش، پشتیبانی فنی 
مشتریان و... مشارکت داشتند که صمیمانه از 

آنها قدردانی می کنیم. 

گزارش

  ســال گذشــته شاهد 
شکسته شدن رکوردهای 10 ساله 
بــورس کالا در حجــم و ارزش 
معاملات بودیم. به نظر شما دلیل 

ثبت این رکوردها چیست؟
سال گذشــته بر اســاس آمار و 
داده ها، بورس کالا توانســت بیش از 
1۰۰هزار میلیارد تومــان یا نیمی از 
ارزش معاملات بازارسرمایه را به خود 
اختصاص دهد که این امر نشان دهنده 
اعتماد صنایع به این بازار است. بورس 
کالا در طول 11سال گذشته همواره 
تلاش کرده تا با ایجاد فضایی مثبت 
جهت انجام معاملات به صورت شفاف، 
زمینه توزیــع و تخصیص بهینه مواد 
اولیه تولید را فراهم کند و سود خوبی را 
نیز از طریق حذف واسطه ها و استفاده 
از ابزارهای مالی بــه تولیدکنندگان 
برســاند. با این اقــدام، هزینه های 
تولیدکننده تا حد زیادی کاهش یافته 
و بهای تمام شده کالای معامله شده 
در بورس نیز به مراتب کمتر می شود؛ 
چون فرآیند عرضــه در بورس مانع از 
دست به دست شدن کالا میان چند 

واسطه می شود و محصولات به صورت 
مستقیم در اختیار مصرف کننده قرار 
می گیرد که این نتیجه از نظر اقتصادی 

بسیار حائز اهمیت است.
  اکنون 11 ســال از فعالیت 
بورس کالا می گذرد؛ آیا امروز نگاه 
صنایع به بورس، به عنوان حامی و 

تکیه گاه بوده است؟
حمایت از تولید در فضای غیرشفاف 
امکان پذیر نیســت؛ یکی از بهترین 
مســیر ها به منظور ایجاد شفافیت، 
تقویت بازار های رسمی در کشور است. 
فعالان اقتصادی و ســرمایه گذاران 
می دانند که حضــور در بازار هایی که 
براساس قانون ایجاد شده اند، براساس 
قواعد اقتصادی و شــفافیت اســت 
برهمین اســاس از طریق بورس کالا 
می توان توازن میان عرضه و تقاضا و 
حمایت از تولیــد را مهیا کرد. بورس 
علاوه بر نقشی که در تنظیم بازار دارد، 
می تواند با در اختیار داشتن ابزار های 
نوین در راستای تامین مالی شرکت ها 
نیز گام بردارد تا به حمایت از تولید و 

کالای ایرانی نزدیک تر شود.

معاملات سنتی همواره مشکلات 
زیادی در نحوه انجام معاملات و نظارت 
بر آنها، کسب تضامین لازم، اطمینان 
از کیفیت کالا، کشف قیمت عادلانه 
و واسطه گری داشته و همین دلایل 
موجب شده تا ســاز وکاری نظام مند 
برای انجام معامــلات کالایی در دنیا 
به نام بورس های کالایی ایجاد شود. 
بورس کالای ایران نیز بر اساس همین 
الگو از ســال 86 با ادغام بورس فلزات 
و کشاورزی، مســئولیت تبدیل بازار 
سنتی کشور به بازاری مدرن و شفاف 

را برعهده گرفت.
پیش از تاسیس بورس کالای ایران، 
بازار محصولات صنعتــی و فولادی 
در کشــور همواره با محدودیت ها و 
نواقص ساختاری بسیار زیادی مواجه 
بود. یکی از این مســائل به نوسانات 
قیمتــی، وجود افراد واســطه و نبود 
نظام قیمت گذاری شفاف برای کشف 
مناسب قیمت براساس تقابل عرضه و 
تقاضا بازمی گردد؛ از این رو، بین عرضه 
و تقاضا هیچ تعادلی وجود نداشــت و 
افراد واســطه به راحتی این فرصت را 

در اختیار داشتند که عرضه را در دست 
بگیرند و با تشنه کردن بازار، قیمت ها را 
تا میزان نامعقولی افزایش دهند، اما با 
راه اندازی بورس، قیمت کالا ها واقعی 
شد و سود اصلی به جیب تولیدکننده و 

مصرف کننده رفت.
  نقش بورس کالا در حذف 
زمینه های سوء اســتفاده در 

بازارهای کالایی را چگونه ارزیابی 
می کنید؟

ســود عــده ای در آشــفتگی 
بازارهاســت که اتخــاذ تصمیمات 
منطقی و براساس اصول اقتصادی به 
منظور تنظیم بازار، تنها راه جلوگیری 
از آشــفتگی ها اســت. به این ترتیب 
کشف واقعی قیمت ها و براساس میزان 
واقعی عرضه و تقاضا هــا در بورس از 
اصلی ترین کانال های ایجاد شفافیت 
و تعادل در معاملات به شمار می رود. 
تجربه چندماه اخیر و نوسانات نرخ ارز 
به وضوح نشان داد که اگر در بازار های 
مختلف دارای شفافیت مناسب بودیم، 
برخی سودجو ها اجازه ایجاد التهاب را 

پیدا نمی کردند.
تمام مســئولان و فعــالان بازار 
فلزات بر این موضــوع تاکید دارند که 
به کمک بورس کالای ایران، کشــور 
از نظام حواله ای و غیرشفاف که برای 
محصولات فولادی وجود داشت، رها 
شده اســت. پیش از تاسیس بورس 
کالای ایران، توزیع کالاهای اساسی 
به بهانه کنترل قیمت و تحویل کالای 
ارزان به دست مصرف کننده، به صورت 
حواله ای و کوپنی انجام می شد و در آن 
سال ها، افرادی که به کالاهایی مانند 
فولاد نیاز داشتند، باید مواد مورد نیاز 
خود را از بازار آزاد می خریدند؛ این در 
حالی بود که بسیاری از افراد حواله فولاد 
را با رانت به دست می آوردند و بلافاصله 
پس از خروج بار از کارخانه فولادسازی، 

آن را به فروش می رساندند.
بورس کالا با این فلســفه تاسیس 
شد که اگر حاشیه سودی در بازار وجود 
دارد به کارخانه و سهامداران آن واحد 
تولیدی برسد، نه به جیب دلالانی که 
ســرمایه گذاری نکرده اند و زحمتی 
نیز برای تولید متحمل نمی شــوند. 
بنابراین، با راه انــدازی بورس فلزات، 
نقش واســطه ها روز به روز کمتر شد 
و سود به تولیدکننده و سرمایه گذار 
واقعی رسید. این شفافیت همچنین 
باعث شــده اســت تا امکان نظارت 
نهاد های نظارتــی و تنظیم گر وجود 

داشته باشد.
  تا چه میــزان امکان بهره 
گیری صنایــع از ابزارهای مالی 

بازار سرمایه وجود دارد؟
از یک نظر، اصلی ترین کارکرد های 
بــورس، ایجــاد شــفافیت در روند 
دادوستد کالا ها است و این مزیت در 
دوران تحریم ها می تواند نقش تعیین 
کننده در ایجاد تعــادل در بازار های 
مختلف داشــته باشــد. همچنین 
ظرفیت هــای بــورس کالای ایران 
آنقدر بالا اســت که این بورس پس از 
گذشت یک دهه از آغاز فعالیت خود، 

در ابتدای مسیر قرار دارد. اما از منظر 
دیگر به ابزارهای مالی بازار ســرمایه 
می رسیم به طوریکه توسعه ابزارهای 
مالی، ارائه خدمــات متنوع به فعالان 
اقتصادی و ســرمایه گذاران از جمله 
پتانسیل های بورس کالا است. البته 
استفاده از این ابزار ها نیازمند آشنایی 
بیشتر صنایع است و باید در این راستا 
فرهنگسازی لازم انجام شود تا تعداد 
فعالان اقتصادی این بازار بیشتر شود 
که در این صورت شاهد استفاده فراگیر 

صنایع از ابزارهای مالی خواهیم بود.
  در پایــان در خصــوص 
برنامه های فــولاد مبارکه برای 
6ماهه دوم امسال توضیح دهید.

مهم تریــن کاری که قرار اســت 
انجام شــود، ادامه اجرای طرح های 
مطالعه شده و فنی اســت که فولاد 
مبارکــه در حال اجرای آنها اســت. 
چراکه طرح هــای در دســت اجرا 
هزینه های بسیاری به همراه داشته 
است و بنابراین، قرار بر ادامه و به نتیجه 
رســاندن این طرح هــا و همچنین 
تکمیل زنجیره فولاد از ســنگ آهن 
اســت. حال با توجه به اینکه تکمیل 
زنجیره فولاد در هیات مدیره فولاد 
مبارکه اصفهان مورد بررســی قرار 
گرفته، رســالت این است که همان 
مسیر ادامه پیدا کند. زیرا طرح های 
تعریف شده هزینه های سنگینی را 
برای فولاد مبارکه به همراه داشــته 
و باید آنها به نتیجه برســند؛ اگر قرار 
باشد طرح جدیدی ارائه و پیشنهاد 
شــود، ادامه تکمیل زنجیره فولاد و 
افزایش ظرفیت اســت. یکی دیگر از 
برنامه های فولادمبارکه اصفهان پیدا 
کردن بازارهای جدید برای توســعه 
صادرات محصولات این شــرکت به 

دیگر نقاط است.

مدیرعامل فولاد مبارکه در گفت وگو با ایلنا: 

 سود عده ای درآشفتگی بازارهاست 

خبر

حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان می گوید که بورس کالا در طول 11سال گذشته همواره تلاش 
کرده تا با ایجاد فضایی مثبت برای انجام معاملات به صورت شفاف، زمینه توزیع و تخصیص بهینه مواد اولیه تولید را 

فراهم کند و سود خوبی را نیز از طریق حذف واسطه ها و استفاده از ابزارهای مالی به تولیدکنندگان برساند.  ایجاد فضای 
مثبت، شفاف و به دور از حاشیه برای انجام معاملات اقتصادی همواره یکی از نیازهای اصلی در تمام صنایع اعم از صنایع 

معدنی و ... بوده است؛ چرا که از این طریق، امکان تجارت و داد و ستدهای شفاف و واقعی به وجود می آید و صنایع به راحتی 
می توانند در زمینه توزیع و تخصیص بهینه مواد اولیه فعالیت کنند. در این میان، بورس کالا یکی از نهادهایی است که 
به عقیده بسیاری از بزرگان صنایع توانسته در این راه به کشور کمک کند و با شفاف سازی قیمت ها، معاملات را بهبود 

بخشد. حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان نیز با اشاره به اینکه بورس کالا راه حلی شفاف و روشن برای 
کشف قیمت ها است، می گوید: حمایت از تولید در فضای غیرشفاف امکان پذیر نیست و بورس کالای ایران یکی از بهترین 

مسیر ها به منظور ایجاد شفافیت و تقویت بازار های رسمی در کشور است. در ادامه مشروح گفت وگوی ایلنا با مدیرعامل 
فولاد مبارکه به عنوان بزرگترین شرکت بورسی کشور را می خوانید: 

نخستین جلسه دکتر رحمانی، وزیر جدید صمت با تشکل ها 
با موضوع صادرات برگزار شــد. وی همچنین در جلسه ای با 
کارکنان و مدیران وزارت صمت، مشــورت با تشکل ها و حل 
مســائل صادرات را از اولویتهای جدید ایــن وزارتخانه اعلام 

کرده بود.
رسول خلیفه سلطانی دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ضمن حضور در این جلسه، طی گزارشی جزئیات درخواست 

فولادی ها را تشریح کرد.
وی با اشاره به اینکه روش غلط تعیین ارزش پایه صادراتی 
باعث شده واحدهای فولادی صادرکننده مجبور باشند بیش از 
قیمت واقعی صادرات محصولاتشان تعهد بازگشت ارز صادراتی 
بدهند، گفت: این امر بدان معناست که این واحدها باید برای 
بازگشت ارزی که وجود خارجی ندارد تعهد بدهند . در یک ماه 
گذشته واحدهای فولادی صادرکننده از بابت صحیح نبودن 
ارزش پایه صادراتی در گمرک، حدود 1۵ میلیون دلار مازاد بر 
قیمت واقعی صادرات، پیمان ارزی سپرده اند که ممکن است 
ابعاد حقوقی پیدا کند؛ بنابراین کارگروه بررســی ارزش پایه 

صادراتی باید سریعا جهت اصلاح این نرخها اقدام کند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان فــولاد افزود: صادرکنندگان 

فولاد به ناحق و به دلیل آمار اشــتباه متهم به بازنگرداندن ارز 
صادراتی خود شده اند؛ درحالیکه قضاوتها براساس اطلاعات 
نادرست و شــاید جهت دار انجام می شود. واحدهای تولیدی 
صادرکننده فولاد برای حضور بلندمدت در این عرصه، قطعا ارز 
صادراتی خود را با روشهای مختلف به چرخه اقتصادی کشور 

بازمی گردانند.
خلیفه سلطانی ضمن بیان این مطلب که تولید هر تن فولاد 
1۰۰ تا 1۲۰ دلار هزینــه ارزی دارد و این مبلغ صرف واردات 
مواد اولیه و تجهیزات موردنیاز، همچون کک و زغال ســنگ، 
فروآلیاژها، نسوزها، الکترود گرافیتی و اقلام اینچنینی می شود، 
گفت: در مقررات پیمان سپاری ارزی توجهی به بازپرداخت 
اقساط وامهای ارزی فولادسازان و همچنین تفاوت منشأ ارز در 
کشور مقصد صادرات محصول و کشور مبدأ واردات مواد اولیه و 
تجهیزات نشده است. به عبارت دیگر، مثلا ارز صادراتی در اروپا 
یورو است و صادرکننده علیرغم نیاز به یورو، برای واردات کالایی 
مثل الکترود مجبور است آن را به سامانه نیما بازگرداند؛ اما ارز 
تخصیصی به واردات یوآن چین است که به درد واحد تولیدی 

برای واردات کالای مورد نیازش نمی خورد.
وی در پایان اضافه کرد: در شــرایط خاص امروز کشور که 

نیازمند حفظ بازارهــای صادراتی و ارزآوری هســتیم، باید 
مقررات به گونه ای باشد که واحد تولیدی صادرکننده بتواند با 
کمترین محدودیت ممکن، از ارز صادراتی خود برای واردات 

مواد اولیه موردنیاز استفاده کند و در این زمینه باید بروکراسی 
های اداری همچون الزام به اخذ مجوزهای متعدد در حداقل 

قرار گیرد تا تولید و صادرات آسیب کمتری ببیند.

صادرکنندگان فولاد به ناحق متهم به بازنگرداندن ارز صادراتی خود شده اند 

حمایت از تولید در فضای 
غیرشفاف امکان پذیر 
نیست؛ یکی از بهترین 

مسیر ها به منظور 
ایجاد شفافیت، تقویت 

بازار های رسمی در کشور 
است. فعالان اقتصادی و 
سرمایه گذاران می دانند 

که حضور در بازار هایی 
که براساس قانون ایجاد 
شده اند، شفافیت است 
برهمین اساس از طریق 

بورس کالا می توان توازن 
میان عرضه و تقاضا و 

حمایت از تولید را مهیا کرد

مهم ترین کاری که قرار 
است انجام شود، ادامه 

اجرای طرح های مطالعه 
شده و فنی است که فولاد 
مبارکه در حال اجرای آنها 

است. چراکه طرح های 
در دست اجرا هزینه های 

بسیاری را به همراه داشته 
است و بنابراین، قرار بر 

ادامه و به نتیجه رساندن 
این طرح ها و همچنین 
تکمیل زنجیره فولاد از 

سنگ آهن است
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